

Job No. 2203386(E)

HRC/NONE/2022/SP/17

Translated from Russian

Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva

No. 917

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights and has the honour to transmit herewith information from the Russian Federation in relation to the joint communication from a number of special procedures of the Human Rights Council UA RUS 1/2022 of 7 January 2022.

The Permanent Mission takes this opportunity to convey to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights the renewed assurances of its highest consideration.

Geneva, 3 March 2022

Encl. Above-mentioned reply, 3 pages.

Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights,
Geneva

Information from the Russian Federation in connection with the joint enquiry of the special procedures of the Human Rights Council concerning D. A. Podlobnikov, a national of the Republic of Belarus

Reference: UA RUS 1/2022 of 7 January 2022

The Russian Federation, having studied the above-mentioned joint enquiry of the special procedures of the Human Rights Council, has the honour to provide the following information.

On 5 July 2021, officers of the Criminal Investigation Department of the Main Department of the Ministry of Internal Affairs for the City of Moscow identified Dmitry Andreevich Podlobnikov, born on 12 September 1996, who was on an interstate wanted list for committing the crimes referred to in articles 342 (1) and 364 of the Belarusian Criminal Code.

According to the Criminal Code of the Russian Federation, the acts with which the person in question was charged constitute crimes under article 213(2) and 318 (1) respectively of the Russian Criminal Code. In this connection, he was detained by officers of the Lyuberetsky Municipal Department of the Ministry of Internal Affairs in accordance with the procedure provided for in articles 91 and 92 of the Russian Code of Criminal Procedure.

On 7 July 2021, the Lyuberetsky Municipal Court of Moscow Province ordered the remand in custody of D. A. Podlobnikov for 40 days, in other words until 14 August 2021. This decision was not reviewed on appeal. On 6 August 2021, the same court extended the detention of the person in question until 5 January 2022. This decision was upheld by the appellate division of the Moscow Provincial Court on 17 August 2021.

On 27 July 2021 the Office of the Procurator General of Belarus issued a request for the extradition of D. A. Podlobnikov, which was received by the Office of the Procurator General of the Russian Federation on 16 August 2021 and granted on 24 October 2021. The decision of the Deputy Prosecutor General of the Russian Federation concerning the extradition of the person in question for prosecution under article 364 of the Belarusian Criminal Code was served on him on 26 October 2021.

On 27 October 2021, D. A. Podlobnikov submitted a complaint against the decision of the Deputy Prosecutor General via the administration of the No. 6 remand centre, a federal state institution of the Department of the Federal Service for the Execution of Penalties in Moscow Province. It was received by the Moscow Provincial Court on 8 November 2021 and dismissed on 2 December 2021. A copy of that decision was served on the person in question on the same date.

In connection with the above, on 21 December 2021, M. C. Krasova, a lawyer, applied to the Moscow Provincial Court for access to the file on the review of the extradition of D. A. Podlobnikov. On 27 December 2021, the same court received a request from her, dated 22 December 2021, to extend the time limit for the review on appeal of her client's complaint of 8 December 2021 against the decision of the Moscow Provincial Court of 2 December 2021. After consideration, the request was denied on 28 December 2021.

On 31 December 2021, officials of Federal Service for the Execution of Penalties, acting in accordance with the procedure provided for under article 467 of the Russian Criminal Code, handed over D. A. Podlobnikov to officials of the competent law enforcement agencies of the Republic of Belarus at Domodedovo international airport in compliance with

the above-mentioned decision of the Deputy Prosecutor General of the Russian Federation.

On 12 January 2022, the Moscow Provincial Court received a complaint from M.C. Krasova against the decision of the Moscow Provincial Court of 28 December 2021 dismissing her request for an extension of the time limit of the appeal, which complaint was sent to the parties under article 389.7 of the Russian Code of Criminal Procedure on 18 January 2022.

In this connection, on 21 January 2022, the Moscow Provincial Court received the rejoinder of the public prosecutor M. N. Chesnokov, which was in turn sent to the parties on 24 January 2022 under the same article of the Code of Criminal Procedure.

In response, the First Court of Appeal with general jurisdiction is considering the merits of the material filed in connection with M.C. Krasova's complaint against the court decision of 28 December 2021.

According to the records of the Russian Ministry of Internal Affairs, D. A. Podlobnikov did not receive Russian citizenship, refugee status, or temporary or political asylum in the territory of the Russian territory.



ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ
МЕЖДУНАРОДНЫХ ОРГАНИЗАЦИЯХ
В ЖЕНЕВЕ

PERMANENT MISSION
OF THE RUSSIAN FEDERATION
TO THE UNITED NATIONS OFFICE AND
OTHER INTERNATIONAL ORGANIZATIONS
IN GENEVA

№ 917

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях в Женеве свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и имеет честь препроводить информацию Российской Федерации в связи с совместным обращением ряда специальных процедур Совета ООН по правам человека UA RUS 1/2022 от 7 января 2022 года.

Постоянное представительство пользуется настоящей возможностью, чтобы возобновить Управлению уверения в своем весьма высоком уважении. *aa*

Приложение: упомянутое, на 3 лл.

г. Женева, *03* марта 2022 года



УПРАВЛЕНИЕ ВЕРХОВНОГО
КОМИССАРА ООН
ПО ПРАВАМ ЧЕЛОВЕКА

Женева

**Информация Российской Федерации в связи с совместным запросом
специальных процедур Совета ООН по правам человека в отношении
гражданина Республики Беларусь Д.А.Подлобникова**

Reference: UA/RUS/1/2022 от 7 января 2022 года

Российская Федерация, изучив указанный выше совместный запрос специальных процедур Совета ООН по правам человека (СПЧ), имеет честь сообщить следующее.

5 июля 2021 года сотрудниками Управления уголовного розыска Главного управления Министерства внутренних дел Российской Федерации (далее – МВД России) по городу Москве был установлен Дмитрий Андреевич Подлобников, 12 сентября 1996 года рождения, объявленный в межгосударственный розыск за совершение преступлений, предусмотренных частью 1 статьи 342 и статьей 364 Уголовного кодекса (далее – УК) Республики Беларусь.

По Уголовному кодексу Российской Федерации инкриминируемые данному фигуранту деяния подпадали соответственно под признаки преступлений, предусмотренных частью 2 статьи 213 и частью 1 статьи 318 УК России. В этой связи он был задержан в порядке, предусмотренном статьями 91 и 92 Уголовно-процессуального кодекса (далее – УПК) Российской Федерации сотрудниками Муниципального управления МВД России «Люберецкое».

7 июля 2021 года Люберецким городским судом Московской области в отношении Д.А.Подлобникова была избрана мера пресечения в виде заключения под стражу на 40 суток, то есть до 14 августа 2021 года. Данное постановление в апелляционном порядке не рассматривалось. 6 августа 2021 года тем же судом срок содержания фигуранта под стражей был продлен до 5 января 2022 года – это решение было подтверждено апелляционным постановлением Московского областного суда от 17 августа 2021 года.

27 июля 2021 года Генеральная прокуратура Республики Беларусь направила запрос о выдаче Д.А.Подлюбникова, который поступил в Генеральную прокуратуру Российской Федерации 16 августа 2021 года и был удовлетворен 24 октября 2021 года. Постановление заместителя Генерального прокурора Российской Федерации о выдаче фигуранта для привлечения его к уголовной ответственности по статье 364 УК Беларуси было вручено ему 26 октября 2021 года.

27 октября 2021 года Д.А.Подлюбниковым через администрацию Федерального казенного учреждения «Следственный изолятор № 6» Управления Федеральной службы исполнения наказаний (далее – ФКУ СИЗО-6 УФСИН России) по Московской области была подана жалоба на решение заместителя Генерального прокурора Российской Федерации. 8 ноября 2021 года она поступила в Московский областной суд, который оставил ее без удовлетворения 2 декабря 2021 года. Копию соответствующего постановления фигуранту вручили в тот же день.

В связи с вышеизложенным 21 декабря 2021 года с заявлением об ознакомлении с материалами экстрадиционной проверки в отношении Д.А.Подлюбникова в Московский областной суд обратилась адвокат М.С.Красова. 27 декабря 2021 года в тот же суд от нее поступило ходатайство, датированное 22 декабря 2021 года, о восстановлении срока апелляционного рассмотрения жалобы подзащитного от 8 декабря 2021 года на постановление Московского областного суда от 2 декабря 2021 года, в чем по результатам рассмотрения было отказано 28 декабря 2021 года.

31 декабря 2021 года в международном аэропорту «Домодедово» города Москва в порядке статьи 467 УПК России Д.А.Подлюбников был передан сотрудниками ФСИН России сотрудникам компетентных правоохранительных органов Республики Беларусь во исполнение упомянутого выше решения заместителя Генерального прокурора Российской Федерации.

12 января 2022 года в Московский областной суд поступила жалоба М.С.Красовой на постановление Московского областного суда от 28 декабря 2021 года об отказе в удовлетворении ходатайства о восстановлении пропущенного срока апелляционного обжалования, которая была разослана сторонам в порядке статьи 389.7 УПК России 18 января 2022 года.

В этой связи 21 января 2022 года в Московский областной суд поступили возражения государственного обвинителя М.Н.Чесноковой, которые в свою очередь были разосланы сторонам 24 января 2022 года в порядке той же статьи УПК России.

По итогам формирования материалы в связи с жалобой М.С.Красовой на постановление суда от 28 декабря 2021 года подлежат рассмотрению по существу Первым апелляционным судом общей юрисдикции.

По учетам МВД России Д.А.Подлюбников российского гражданства, статуса беженца, временного или политического убежища на территории Российской Федерации не получал.